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خبر بغداد از پیشرفت مذاکرات تهران - ریاض
رئیس جمهوری عراق تاکید کرد که مذاکرات ایران-عربستان پیشرفت خوبی 

داشته است و عراق ومنطقه نیازمند این امر است.
به گزارش ایسنا به نقل از اسپوتنیک، برهم صالح، رئیس جمهوری عراق اعلام 

کرد که گفت وگوهای ایرانی سعودی پیشرفت خوبی داشته است.
وی تاکیــد کرد: همچنان چالش هایی مقابل این گفــت وگوها وجود دارد اما 
امیدواریم که گشایش بزرگ به وجود بیاید و این گفت وگوها مداوم باشد. عراق و 

منطقه نیازمند این امر است.
برهم صالح در ادامه ایران و عربســتان را دو کشور بزرگ منطقه توصیف کرد. 
او همچنین گفت که کشورهای ایران، عراق،ترکیه و سوریه باید راه حل ریشه ای 

برای مشکل آب و حق آبه ایجاد کنند.
ارزیابی عربستان

فیصل بن فرحان در نشست خبری مشترک با جوسپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا گفت که گفت وگوها با تهران در مرحله ارزیابی است .

وزیر خارجه ســعودی ابــراز امیدواری کرد که این مذاکــرات زمینه ای برای 
رسیدگی به مسائل برجسته بین دو طرف ایجاد کنند.

تاکنون ســه دور مذاکره میان ایران و عربستان به میزبانی عراق برگزار شده 
است اما برخی گزارش ها حاکیست که دور جدیدی از این مذاکرات هفته گذشته 
در بغداد برگزار شــده است .  خبرگزاری های غربی به نقل از دو مقام عراقی روز 
دوشنبه پنجم مهر گزارش دادند که دور جدید و چهارم مذاکرات بین نمایندگان 

ایران و عربستان سعودی در بغداد برگزار شده است. 
بن فرحان ، وزیر امور خارجه عربســتان که کشورش بیش از شش سال است 
ائتلافی نظامی ضد یمن، فقیرترین کشــور عربی تشــکیل داده است و همه روزه 
این کشــور را هدف آماج حملات خود قرار می دهد در این دیدار گفت که من به 
نماینده اتحادیه اروپا درباره خطر ادامه رد طرح های صلح توسط حوثی ها توضیح 
دادم. به گزارش بکه الجزیره ، بورل هم در این نشســت با بیان اینکه  اروپا از راه 
حل مسالمت آمیز در بحران یمن حمایت می کند، تاکید کرد که اتحادیه اروپا از 

راهکارهای مسالمت آمیز برای پایان دادن به بحران یمن پشتیبانی می کند.
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در این دیدار گفت که اروپا خواستار آتش 
بس است و ما از حوثی ها نیز خواستار آتش بس شده ایم و از راه حل های مسالمت 

آمیز برای پایان بحران یمن حمایت خواهیم کرد.
بورل افزود که آنچه اکنون در یمن می گذرد یک بحران و فاجعه بزرگ اســت 

که پیامدهای سنگین و منفی برای منطقه دارد.
جوسپ بورل پنجشنبه گذشته در راس هیاتی دیپلماتیک از اتحادیه اروپا برای 

سفری چهار روزه راهی خاورمیانه شده است. 

ویژه

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی:
نظر رهبر معظم انقلاب استفاده از عراقچی

 در شورای راهبردی بود
رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی گفت: نظر مقام معظم رهبری در 
مورد جناب آقای عراقچی این بود که از آقای عراقچی در شورا استفاده شود، 

بنابراین برای دبیری شورا در نظر گرفته شدند.
به گزارش روز یکشــنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی شورای راهبردی روابط 
خارجی ســید کمال خرازی در پی انتصاب ســید عبــاس عراقچی به دبیری 
این شــورا گفت: یکی از سیاست های حکیمانه مقام معظم رهبری استفاده از 
نیروهای قابلی است که در پی تغییر دولت ها با افراد جدید جایگزین می شوند.

رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی افزود: این سیاست همواره مد نظر 
معظم له بوده است و بدین ترتیب از نیروهایی که حاصل سال ها سرمایه گذاری 

و تجربه هستند در مناصب، مجامع و شوراهای مختلف استفاده شده است.
خرازی ادامه داد: ترکیب شــورای راهبردی روابط خارجی نیز از نیروهایی 
اســت که در گذشته مســئولیت های بالایی داشــته اند و پس از اتمام دوره 

مسئولیت به عضویت شورا در آمده اند.
وی تصریح کرد: نظر مقام معظم رهبری در مورد جناب آقای عراقچی نیز 
این بوده اســت که از ایشان در شورا استفاده شود؛ بنابراین برای دبیری شورا 
در نظر گرفته شــدند و اکثر اعضای شورا نیز با شــناختی که از توانایی های 
ایشــان دارند و با اطلاع از نظر مقام معظم رهبری از این گزینش اســتقبال 

کردند، اگر چه مراسم رای گیری رسمی صورت نگرفت.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: به هر صورت، امیدوارم ایشان 
بتوانند به نحو احســن از عهده وظایفی که بر عهده دبیر شوراســت برآیند و 

اعتماد موجود را همچنان حفظ کنند.
 به گزارش ایرنا رئیس شــورای راهبردی روابط خارجی روز گذشــته سید 
عباس عراقچی معاون سیاســی وزارت امور خارجه را به عنوان دبیر شــورای 
راهبردی روابط خارجی منصوب کرد. وی جایگزین محمد باقر خرمشاد شده 

است.

بورل: 
برجام یک دستاورد مهم امنیتی است

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا برجام را یک دستاورد امنیتی خواند 
و گفت که حفظ توافق هســته ای برای رســیدگی به مسائل منطقه ضروری 
اســت. به گزارش ایسنا، جوزپ بورل مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
که به ریاض ســفر کرده اســت در گفت وگو با روزنامه عرب نیوز به سوالاتی 

پیرامون ایران و مذاکرات با ١+٤ برای احیای برجام پاسخ داد.
وی گفت: به عنــوان هماهنگ کننده موضوعات مربــوط به برنامه جامع 
اقدام مشــترک )برجام( همواره به طور شفاف تاکید کرده ام که می بایست به 
اجرای کامل توافق بازگردیم که به معنی بازگشــت آمریکا به آن از طریق لغو 
تحریم های مربوطه واشنگتن علیه تهران و همچنین بازگشت ایران به اجرای 
کامل تعهدات هســته ای اش اســت. بورل در ادامه با تاکید بر اینکه »توافق 
هســته ای همچنان یک دســتاورد مهم امنیتی است« مدعی شد: بدون این 
توافق ایران تاکنون به ســلاح هسته ای دست پیدا کرده بود و این، یک منبع 
دیگر برای بی ثباتی منطقه اضافه می کرد. مســئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا با تکیه بر این ادعای بی اساس خود افزود: واضح است که ما نگران مسیر 
منفی فعالیت های هســته ای ایران هستیم و به همین دلیل ضروری است که 
هرچه زودتر به مذاکرات وین از همان نقطه ای که در ٢٠ ژوئن متوقف شــد، 

بازگردیم.
وی دربــاره دیدارش بــا وزیر امورخارجه کشــورمان در حاشــیه مجمع 
عمومی ســازمان ملل اظهار داشت: پیام من به وزیر خارجه امیرعبدللهیان در 
نیویورک سیتی ساده بود: دیپلماسی یک راه حل است، بیایید بدون تاخیر به 
مذاکرات وین بازگردیم. بورل همچنین در پاسخ به سوالی درباره روابط دولت 
جدید ایران با غرب و همســایگانش در حاشیه خلیج فارس گفت: دیپلماسی 
تنها راه واقعی رسیدگی به مسائل موجود در منطقه خلیج )فارس( و در میان 
همســایگان است. من نمی توانم درباره نیات ســایر دولت ها حرف بزنم اما به 
تازگی شــاهد گفت وگوهای بیشتری میان کشورهای منطقه بوده ام. وی در 
ادامه، برگزاری کنفرانس بغــداد و انجام گفت وگوهای دوجانبه میان ایران و 
عربســتان سعودی را نمونه هایی از این اتفاق عنوان کرد و افزود: این تحولات 
مورد استقبال قرار می گیرند و من خوشحالم که اخیرا در نیویورک در رویداد 

بعدی آن )نشست مجمع عمومی سازمان ملل( شرکت کردم.
بورل خاطر نشــان کرد: اتحادیه اروپا آماده اســت تا به کشورهای منطقه 
خلیج )فارس( برای ایجاد یک فهم مشــترک از امنیت و همکاری کمک کند. 

برای این منظور، توافق هسته ای با ایران نیز بسیار اهمیت دارد.
این مقام ارشد اروپایی همچنین بیان کرد: من کماکان بر این باورم که اگر 
بتوانیم برجام را حفظ و اجرای کامل آن را تضمین کنیم، این می تواند به یک 
ســنگ بنا برای رسیدگی به سایر نگرانی های مشترک، ازجمله مسائل مربوط 

به امنیت منطقه ای تبدیل شود.

پولیتیک

رویداد

حســین امیرعبداللهیان، وزیرامورخارجه ایران شنبه شب 
در گفت وگوی زنده با برنامه نگاه یک، درباره برخی از مسائل 
پیش آمده بین ایران و جمهوری آذربایجان، با اشاره به تلاش 
صهیونیست ها و تروریست ها برای تخریب روابط دو کشور ایران 
و آذربایجان گفت: با حساسیت و قاطعیت و در عین حال نگاه 
دوستانه به همسایگان خود از جمله کشور آذربایجان مسائل را 

رصد و پیگیری می کنیم.
وی تاکید کرد: ایران، همسایه بزرگ آذربایجان است و ما 
از مسیرهای دیپلماتیک پیام هایی را بین دو کشور رد و بدل 

کرده ایم و خوش بین هستیم.
وزیر امور خارجه همچنین با اشاره به برگزاری مانور اخیر 
ایــران در منطقه گفت: مــا مانوری را در برابــر اقداماتی که 
صهیونیست ها و تروریســت ها در منطقه انجام دادند، برگزار 
کردیم و پیامی را برای صهیونیســت ها و تروریســت ها صادر 

کردیم.
امیرعبداللهیان در پاســخ به سوالی درباره برخی اظهارات 
مبنی بر اینکه ایران در عرصه سیاست خارجی در برخی مواقع 
به شعار نه غربی، نه شرقی پایبند نبوده و در برهه هایی به هر 
یک از این دو سمت تمایل داشته است، گفت: دستگاه سیاست 
خارجی همواره به این شعار پایبند بوده است و ما همانقدر که 
کشــور را به آمریکا و غرب گره نمی زنیم به چین و روسیه نیز 

گره نمی زنیم.
وی بــا بیان اینکه ملاک ما در نوع تعامل با کشــورهایی 
چون آمریکا تغییر رفتار این کشــور است، گفت: در ارتباط با 
چین و روســیه نیز اینگونه نیست که کشور را به این دو گره 
بزنیم. ما منافع متقابل داریم و در راستای منافع متقابلمان با 
کشــورهای مختلف تعامل داریم. ما کشور را از نظر سیاسی 
به طرف های غربی و شــرقی گره نمی زنیم. استقلال خود را 
حفظ می کنیم ولی در راستای منافع خود با کشورهای مختلف 
تعامل می کنیم. ما منافع خود را می بینیم، آنها نیز منافع خود 
را می بینند و ما در دســتگاه سیاست خارجی همواره تلاش 
کرده ایم که خدشــه ای به استقلال ایران وارد نشود. وظیفه ما 
در بحث استقلال و موضوع سیاسی، صیانت از شعار نه غربی و 
نه شرقی است ولی در راستای منافع خود با کشورهای مختلف 
رایزنی و گفت وگو می کنیم؛ یعنی از نظر وابستگی می گوییم 
نه شرقی، نه غربی اما از نظر تعامل می گوییم هم شرقی، هم 

غربی.
وزیر امور خارجه همچنین در پاسخ به سوال دیگری درباره 
موضوع پیگیری پرداخت بدهی انگلیس به ایران و نتایج آخرین 
بررســی ها در این زمینه گفت: در دیداری که با وزیر خارجه 
انگلیس در نیویورک داشــتیم ایشــان به ما قول داد که این 
موضوع را پیگیری کند و توضیحاتی را در این ارتباط داد و ما 
به آنها گفتیم که وعده شما برای ما ملاک نیست و ما منتظر 
اقدام عملی شما می مانیم که طلب ما را وصول کنید و اگر این 
اقدام از ســوی انگلیس صورت بگیرد ما می توانیم بگوییم که 
یکی از طرف های مذاکره کننده ما اقدام عملی انجام داده است.

جدیت تهران برای مذاکره
وزیر امور خارجه در ادامه در پاســخ به این سوال که چرا 
نشست هسته ای ایران با گروه ١+٤ در نیویورک برگزار نشد، 
گفت: ما وقتی به نیویورک رسیدیم با پیشنهادی مواجه شدیم 
کــه البته از قبل آن به طرقی به ما اطلاع داده شــده بود اما 
تصمیم قطعی نگرفته بودند. سه کشور اروپایی این پیشنهاد را 
داشتند که نشست وزیران امور خارجه ایران و ١+٤ در نیویورک 
برگزار شــود. ما به آنها اعلام کردیم که ما با ملاقات و جلسه 
جمعی در حال حاضر موافق نیســتیم چراکه در حال مطالعه 

پرونده و تنظیم و جمع بندی سیاست ها هستیم. از جمله اینکه 
ترکیب تیم جدید چگونه باشد و چگونه به مذاکرات برگردیم. 
از طرف دیگر طرف مقابل نیز باید حرکت موثری داشته باشد 
و فقط تاکید بر زود برگزار شدن مذاکرات نداشته باشد و اگر 
اینقدر عجله دارد که مذاکرات هرچه زودتر انجام شــود باید 

اقدام موثری داشته باشد.
وی با بیان اینکه نشست وزرای خارجه در سال های گذشته 
یک موضوع عادی بود ولی امســال موضوع عادی نبود و من 
در ملاقات های دوجانبه به وزرای خارجه ســه کشور اروپایی 
انگلیس، آلمان و فرانســه گفتم وقتی که ما در حال بررسی 
پرونده هســتیم و جمع بندی نهایی نداریم برگزاری جلسه و 
عکس گرفتن چه فایده ای برای مــردم ایران دارد، اظهار کرد: 
در نیویورک به دبیرکل ســازمان ملــل و آقای بورل گفتم به 
جای اینکه انقدر به ما فشار بیاورید که هر چه زودتر مذاکرات 
انجام شود باید اقدام عملی موثر از سوی طرف های مقابل انجام 
شود و زود ایرانی ها با زود غربی ها فرق دارد. شما از زمانی که 
توافق صورت گرفتــه و تاکنون دائم مصاحبه می کنید و یک 
بار می گویید می خواهیم کانال مالی اینستکس را ایجاد کنیم. 
یک روز دیگر می گویید کانال مالی بشردوستانه ولی هیچ کار 

موثری از سوی شما انجام نشده است.
امیرعبداللهیــان با بیان اینکه ما به آنها گفتیم که در حال 
بررســی و تنظیم سیاســت ها و برنامه های خود در ارتباط با 
مذاکرات هستیم، تصریح کرد: به آنها گفتیم که دولت جدید 
ایران به هشت سال قبل یا پنج سال قبل و یا یک  سال و نیم 
قبل برنمی گردد و ما بر ســر میز مذاکره نمی آییم که قهوه ای 
خورده شود و ســپس به پایتخت ها برگردند و احتمالا متنی 
رد و بدل شــود. شــما باید نیت و اراده واقعی خود را نشــان 
دهید. در زمانی که در نیویورک بودیم آمریکایی ها از کانال های 
مختلف تلاش کردند کــه تماس هایی را بگیرند، پیام هایی را 
منتقل کنند، به یکی از کسانی که حامل پیام آمریکایی ها بود 
گفتم که آیا نیت آمریکا واقعی است که او در جواب گفت فکر 
می کنم واقعی است. من نیز گفتم که اگر نیتش واقعی است 
بخشی از دارایی های بلوکه شده ایران را آزاد کند و یک حرکتی 

بکند تا ما بتوانیم بگوییم جو بایدن با ترامپ تفاوت دارد.
وزیــر امور خارجه با بیان اینکه به طرف های مقابل گفتیم 
که ما در موضع مذاکره جدی هستیم و ما مرد مذاکره و مرد 
عمل هستیم،  ادامه داد: به آنها تاکید کردیم که دولت جدید 
ایران عملگرا است و از مذاکره ای که فنجان قهوه در بیاید ملت 
ما سودی نمی برد. ما مذاکره ای می خواهیم که منافع ایران در 

آن حاصل شود.
شرط آزادی 10 میلیارد دلار اموال ایران

وزیر امور خارجه در بخش دیگری از این گفت وگو با بیان 
اینکه ما یک سند روشن به نام برجام داریم که در آن تعهدات 
و تکلیف های همه طرف ها مشــخص اســت، افزود: در مسیر 
مذاکره برای ما مهم است که طرف مقابل با اراده و نیت جدی 
حضور پیدا کند و حتمــا روش و رفتار طرف مقابل می تواند 

نقش تعیین کننده ای در خروجی مذاکرات داشته باشد.
وی با بیان اینکه ما در دانش و فناوری هسته ای به نقطه ای 
رسیده ایم که برای تامین نیازهای دارویی کشور در این حوزه 
به پیشــرفت های خوبی دســت یافته ایم، گفت: آمریکایی ها 
می خواهند فعالیت های هســته ای ایران را بــه نقطه برجام 
برگردانند در حالی که حاضر نیستند ١٠ میلیارد دلار از پول 

بلوکه شده ایران را آزاد کنند.
B بلوف طرح

امیرعبداللهیان همچنین در پاسخ به سوالی درباره برخی 
از اظهارات اخیر مقامات آمریکایی و اروپایی در بحث مذاکرات 
هســته ای و طرح عناوینی همچون پلان B گفت: بخشی از 
ســخنان آنها هم بلوف اســت، هم به نوعــی تهدید. چراکه 
می خواهند ما زودتر به میز مذاکرات برگردیم. من به طرف های 
مقابل گفتم که مردم ایران را از طرح های C و B نترسانید و 
اگر نیت واقعی دارید در رفتار خودتان تغییر ایجاد کنید. ملاک 
برای ما رفتار است و براساس رفتار قضاوت و عمل می کنیم و 
ما از آنها به غیر از حرف و طلبکاری متاسفانه چیزی ندیده ایم.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه این دفعه قرار نیســت همه 
چیز روی کاغذ باشــد، اظهار کرد: مــردم ما باید ترجمان آن 
چیزی که روی کاغذ اســت را در بطــن زندگی خود و روی 

زمین ببینند.
مساله ترانزیت ایران به ارمنستان 

وزیر امور خارجه همچنین به پیگیری دستگاه دیپلماسی 
کشــور برای حل مشکل به وجود آمده برای موضوع ترانزیت 
کامیون های ایران در مرز آذربایجان و ارمنســتان و بازداشت 
دو راننده ایرانی اشاره کرد و گفت: در یک هفته گذشته پیگیر 
موضوعی بودیم که برای ترانزیت کامیون های ما در بخشی از 
جمهوری آذربایجان به سمت ارمنستان ایجاد شده است. در 
گذشــته منطقه قره باغ در اشغال ارمنستان بود و این منطقه 
در یک مسیر پر پیچ و خمی قرار دارد که باید کامیون ها طی 
می کردند که به ارمنستان می رسیدند. اکنون که بخشی از آن 
منطقه به آذربایجان برگشــته در این جاده پر پیچ و خم که 

کامیون ها به سمت ارمنستان می روند آنها دو سه بار وارد خاک 
جمهوری آذربایجان می شــوند و دوباره وارد خاک ارمنستان 
می شوند و این باعث ناهماهنگی هایی شده و طرف آذربایجانی 

نیز عوارض و محدودیت هایی را اعمال کرده است.
امیرعبداللهیان با اشــاره به رایزنی هایــش با وزیر خارجه 
آذربایجــان در نیویــورک گفت: در این ملاقات و در مســیر 
دیپلماتیک به صراحت نگرانی های خود را راجع به این مسائل 
عنوان کردیم و گفتیم که اگر قرار است عوارضی گرفته شود 
و محدودیت هایی ایجاد شــود باید براساس عرف دیپلماتیک 
از مسیر ســفارتخانه های دو کشور و مسیر رسمی این ضوابط 
جدید به ما اطلاع داده شود و مثلا گفته شود از ٤٠ یا ۵٠ روز 
دیگر این ضوابط اجرا می شــود. در این دیدار همچنین تاکید 
کردیم بازداشت دو راننده ایرانی توجیهی ندارد و رفتار مثبتی 

تلقی نمی شود.
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه ما در دولت سیزدهم به 
دنبال توسعه همکاری با همسایگان هستیم و شرایط آذربایجان 
را درک می کنیم و برخی از مداخلات خارجی در این کشــور 
برای ما کاملا روشــن است از جمله بازی و دست های کثیف 
صهیونیست ها و برخی از گروه های تروریستی، خاطرنشان کرد: 
ما نگران این هستیم که در آینده ای نه چندان دور اینها برای 

دولت آذربایجان نیز مشکل ایجاد کنند.
امیرعبداللهیان همچنین به مانــور اخیر ایران در منطقه 
اشــاره کرد و گفــت: در برابر اقداماتی که صهیونیســت ها و 
تروریســت ها در منطقه انجام دادند این مانور برگزار شد و ما 

پیامی را به صهیونیست ها و تروریست ها ارسال کردیم.
وی با بیان اینکه رئیس جمهوری آذربایجان برای اولین بار 
در طول چندین سال گذشته اظهارات منفی علیه ایران بیان 
کرد و ما از مســیر دیپلماتیک اعتراض خود را به این موضوع 
بیان کردیم، افزود: روز پنجشــنبه گذشته من با سفیر جدید 
آذربایجان در ایران دیدار کردم و به ایشــان گفتیم که شرایط 
شما را درک می کنیم. خطر صهیونیست ها و تروریست ها در 
خاک شما و علیه شما و کشورهای همسایه را درک می کنیم 
و انتظــار داریم کــه این اظهارات توســط مقامات جمهوری 
آذربایجان اصلاح شود. دو کشور روابط دیرینه ای دارند و نباید 
اجازه دهیم که بازیگران خارجی روابط دو کشور را تحت تاثیر 

قرار دهند.
وزیر امور خارجه افزود: از مسیرهای دیپلماتیک پیام های 
مثبت را دریافت کردیم از جمله در ملاقات اخیری که با سفیر 
آذربایجان در ایران داشــتم. فکر می کنم از این مرحله داریم 
عبور می کنیم و به زودی هم نســبت به حل مشکل ترانزیتی 
به وجود آمده گفت وگوهایی خواهیم داشــت. ما درخصوص 
مسائل ژئوپلتیک حساسیت جدی داریم و صراحتا به جمهوری 
آذربایجــان گفته ایم که ایران به دقــت این تحرکات را دنبال 

می کند. تغییر در مرزهای منطقه از نظر ما پذیرفتنی نیست.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان تصریح کرد: واقعیت 
این اســت که در پشــت این تحرکات بازیگــران خارجی از 
جمله صهیونیست ها و تروریست هایی قرار دارند که به دنبال 
ناامن سازی منطقه هســتند. جمهوری اسلامی ایران همسایه 
بزرگ آذربایجان اســت و ما در مسیر دیپلماتیک پیام هایی را 
رد و بدل کرده ایم و خوش بین هســتیم. ممکن است مقامات 
جمهوری آذربایجان تحت تاثیر برخی تحرکات دشــمنانه در 
منطقه قرار گرفته باشــند و برخی از اظهارات ریشــه در این 
مســاله دارد. ما با حساســیت، قاطعیت و در عین حال نگاه 
دوستانه به همســایه خود آذربایجان این مســائل را رصد و 

مدیریت می کنیم.

وزیر امور خارجه :

تغییردرمرزهاراتحملنمیکنیم
امیرعبداللهیان: آمریکا برای نشان دادن جدیت خود، ۱۰ میلیارد دلار از پول های ایران را آزاد کند

اسلامی  در گفت وگو با اسپوتنیک:

ایران به دنبال تامین ۵۰ درصد برق کشور از انرژی هسته ای است

گاردین فاش کرد

نقش انگلیس در ترور سردار سلیمانی

»محمد اسلامی« معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
انرژی اتمی جمهوری اســلامی ایران اعلام کــرد که ایران به 
دنبال تامین حدود ۵٠ درصد از نیازهای برق کشور از طریق 

انرژی هسته ای است.
اســلامی در مصاحبــه اختصاصی با اســپوتنیک، درمورد 
اختلاف اخیر ایران بــا آژانس بین المللی انرژی اتمی و اینکه 
چرا ایران گزارش دسترسی به دوربین های نظارتی در مجتمع 

کرج را غیرسازنده می داند، توضیح داد.
وی ادعای کشــف مقادیری ذرات اورانیوم با منشا انسانی 
در ســه ســایت ایران را که به آژانس گزارش نشده است، رد 
و تاکید کرد که تهران به غنی ســازی اورانیوم ادامه می دهد 
اما از آن هرگز برای ساخت سلاح هسته ای استفاده نخواهد 

کرد.
اسلامی در پاسخ به پرســش خبرنگار اسپوتنیک مبنی بر 
اولویت های مدنظر ســازمان انرژی اتمی ایران گفت: ایران در 
حال حاضر با نیاز شدید به برق مواجه است، از اینرو ما هدف 
را تامین ۵٠ درصد تقاضای کشــور برای ١٠ هزار تا ١۶ هزار 
مگاوات برق با ساخت نیروگاه های هسته ای جدید با ظرفیت 

ترکیبی ۸ هزار مگاوات تعیین کرده ایم.
وی افزود: این مســاله در حال حاضر هدف اصلی سازمان 
انرژی اتمی ایران اســت و دومین اولویت این سازمان توسعه 
تولید داروهای پرتوزا و تولید ژنراتورهای ردیاب پرتویی است. 
امروزه این محصولات هســته ای بایــد به طور فعالانه ای در 
کشور ما در بخش پزشکی، صنعت، کشاورزی و محیط زیست 

استفاده شود.
رئیس ســازمان انــرژی اتمی ایران درمــورد اینکه آیا هر 
کشــوری باید به انرژی هسته ای دسترســی داشته و توان 
اســتفاده از آن را داشــته باشــد، گفت: البته همه کشورها 

حق کامل برای اســتفاده از فناوری های پیشرفته هسته ای 
را دارنــد. این حق در اساســنامه آژانس بیــن المللی انرژی 
اتمی قید شــده است. بعلاوه، آژانس باید کشورها را به توسعه 
پروژه های هسته ای ترغیب و با تخصص و حتی فناوری های 

لازم به کشورها در این زمینه کمک کند.
وی افزود: آژانس طبق اساسنامه اش باید از همه کشورها 
در زمینــه آموزش و حوزه هــای تحقیقاتی برای تولید انرژی 
هسته ای مســالمت آمیز حمایت و مساعدت کند. البته این 
امر در درجه اول در مورد کشــورهایی صدق می کند که در 
آن توســعه اقتصادی پایدار و عادی وجود دارد، کشــورهایی 
که درگیری های نظامی در آن روی نمی دهد و دموکراســی و 

حاکمیت مردم در آن برقرار است.
خبرنگار اســپوتنیک از اسلامی پرسید از نظر شما قدرت 
هســته ای ایران چه تغییری کرده؟ و این قدرت برای کشور 
چه کاری انجام داده اســت؟. برای ســال ها، برنامه هسته ای 

ایران منحصرا از جنبه منفی در صدر اخبار بوده است.
اسلامی در این زمینه گفت: برای تقریبا ٤٠ سال، پیشرفت 
ایــران در هر حوزه ای با انتقادهای ناعادلانه و شــدید غرب 
مواجه شــده اســت. این مســاله صرفا درمورد قدرت هسته 
ای نیســت. آنها )غــرب( نمی خواهند کشــورهای دیگر به 
فناوری های پیشــرفته در زمینه انرژی هســته ای دسترسی 
داشته باشند. از نظر آنها، همه پیشرفت ها و کشفیات در این 

زمینه باید انحصارا تحت کنترل و نظارت آنها باشد.  
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران ادامه داد: ایران یک کشور 
ثروتمند اســت، نه تنها از نظر منابع طبیعی بلکه به واســطه 
پتانســیل بالای انســانی. این امر به ایران امکان داده اســت 
دانش خود را در زمینه تولید اتم صلح آمیز بومی سازی کند، 
فناوری هسته ای را به تنهایی توسعه بخشد و پایگاه آموزش 

علمی خود را در زمینه انرژی هسته ای تاسیس کند.
وی تصریح کرد: کشور توانســته اولین نیروگاه هسته ای 
اش را با مشــارکت متخصصان روسی بسازد، بدین معنی که 
توجه ســرمایه گذاری خارجی را در این زمینه جلب کند تا 
به ســطح خودکفایی انرژی هسته ای صلح آمیز برای تامین 
نیازهای مــردم خود چه در زمینه ســوخت و چه در زمینه 
ایزوتوپ ها و توســعه پزشکی هسته ای دست یابد. در همین 
حال، ایران به مدت ۵٠ ســال عضو آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بوده و در این مدت زمان تنها کشــور ما هدف حملات 
متعدد و انتقادها به خاطر انرژی هسته ای قرار گرفته است.

خبرنگار اسپوتنیک از اسلامی در مورد برنامه های ایران در 
زمینه توســعه قدرت هسته ای پرسید و اینکه آیا ایران قصد 
دارد ظرفیت غنی ســازی اورانیــوم را افزایش دهد و تهران 

درنظر دارد به چه سطحی از اورانیوم غنی شده برسد؟
اسلامی در پاســخ گفت: ایران در چارچوب معاهده ان پی 
تی که عضوی از آن اســت، عمل می کند. ایران متعهد است 
که ســلاح هســته ای را تولید یا تکثیر نکند. ایران به پیمان 
منع اشــاعه تسلیحات هســته ای متعهد است، بعلاوه، طبق 
قانون جمهوری اسلامی و فتوای رهبر معظم انقلاب اسلامی ، 
تولید سلاح هسته ای حرام است. از این رو، برنامه هسته ای 
ما انحصارا مســالمت آمیز است و ما اورانیوم را به نحوی غنی 

می کنیم که از سطح مجاز عبور نکند.
خبرنگار اســپوتنیک در ادامه این مساله را مطرح کرد که 
رافائل گروســی مدیرکل آژانس به تازگی گزارشــی ارائه داد 
مبنی بر اینکه ایران دسترسی بازرسان آژانس به دوربین های 
نظارتی در تاسیسات هسته ای کرج را ممنوع کرده است، چرا 

ایران این گزارش را کذب و غیرسازنده خوانده است؟
اســلامی گفت: طبق ان پــی تی و همچنیــن به موجب 

توافقنامه پادمان های جامع، بازرسان آژانس سال هاست که به 
صورت حضوری و با استفاده از دوربین های نظارتی، عملیات 
نظارت را انجام داده اند. این امر نه فقط در ســایت های ایران 
بلکه در دیگر کشــورهای عضو ان پی تی مطابق با اساسنامه 
آژانس انجام شده است. متاســفانه رژیم ها یا کشورهایی که 
نســبت به ما خصومت دارند، عمــدا و به طور غیرقانونی این 
فرآیند را سیاســی می کنند که این نوعی تبعیض است. ایران 
تاکنون نهایت خویشــتنداری را برای حفظ اعتبار خود نشان 

داده است.
اسلامی در پاسخ به پرســش خبرنگار اسپوتنیک مبنی بر 
توضیح در مورد گزارش مدیرکل آژانس درمورد کشف مقادیر 
زیادی ذرات اورانیوم دست ساز در خاک ایران در سه سایت 
که به آژانس گزارش نشــده است، گفت: متاسفانه این اخبار 
دروغ از طــرف اعضای یک گروه تروریســتی )منافقین( که 

اکنون در کشورهای اروپایی پناه گرفته اند، ترویج می شود.
آنها در تلاش برای ارائه اســناد دروغین و تصاویر ماهواره 
ای ادعایی هستند که صحت شان تائید نمی شود. این تصاویر 
در ســال های ١99٠ گرفته شده است، اما آنها آن را در حال 
حاضر ارائه می دهند. آژانس بــه عنوان یک نهاد بین المللی 
نباید فریب بخورد و بازیچه دست این گروه تروریستی شود.

اســلامی در پایان ایــن مصاحبــه به پرســش خبرنگار 
اسپوتنیک در مورد سابقه طولانی همکاری ایران و روسیه در 
زمینه انرژی هسته ای و موضوعات اصلی این برنامه پاسخ داد 
و گفت: مهمترین موضوعات، پروژه نیروگاه اتمی بوشهر است 
که از سه واحد تشــکیل می شود. واحد یک قبلا وارد چرخه 
تولید مستقل شــده اســت و در حال حاضر ما یک قرارداد 
جدید برای دو واحد دیگر با ظرفیت ١7٠٠ مگاوات در دستور 

کار داریم.

روزنامــه گاردیــن در گزارشــی مطرح کرد 
بر اســاس اطلاعاتی که از یــک تحقیق درباره 
فعالیت های مرموز پایگاه اطلاعاتی نیروی هوایی 
سلطنتی انگلیس به دست آمده است، »احتمال 
دارد« که ایــن پایگاه در عملیات ترور شــهید 
سردار سلیمانی طی حمله ای پهپادی، به آمریکا 

کمک کرده باشد.
به گزارش ایسنا، روزنامه گاردین در گزارشی 
نوشــت که بــر اســاس تحقیقات انجام شــده، 
»احتمــال دارد« مِنتویث هیل، پایگاه اطلاعاتی 

 )RAF( نیــروی هوایــی ســلطنتی انگلیــس
به عملیات پهپادی ترور شــهید ســردار قاسم 

سلیمانی در دی ماه سال 9۸ مرتبط بوده باشد.
عملیات ترور شهید سردار سلیمانی به دستور 
دونالد ترامپ رئیس جمهوری پیشــین آمریکا و 
طی حمله ای پهپادی بــه خودروی حامل او در 

نزدیکی فرودگاه بغداد انجام شده بود.
گاردین در ادامه می نویســد: فعالان سیاسی 
در پی انتشــار گزارشی که ســوالاتی را درباره 
دست داشــتن انگلیــس در حمــلات آمریــکا 

برانگیخته اســت، از وزرای انگلیس خواسته اند 
توضیح بدهنــد که آیا پایــگاه اطلاعاتی مرموز 
منویث هیل در یورکشــایر در عملیات های ترور 

اخیر نقش داشته است یا نه.
این گــزارش می افزاید: تحقیق انجام شــده 
نتیجه گیری می کند که »احتمال دارد« شــهید 
سردار سلیمانی در ژانویه سال گذشته با استفاده 
از اطلاعاتی که از این پایگاه انگلیســی به دست 
آمده بود، ترور شــده باشــد. این محل در اصل 
یک پایگاه دورافتاده آژانس اطلاعاتی ملی آمریکا 

)NSA( است.
گاردیــن می افزاید: این تحقیق همچنین این 
سوال را مطرح می کند که آیا کارکنان انگلیسی 
در ایــن پایــگاه در کمک به حمــلات پهپادی 
مرگبار آمریکا دســت دارند یا نه، بویژه در یمن، 
پاکستان، ســومالی و تمام مناطق درگیری که 
انگلیس بطور رســمی در آنها درگیر یک جنگ 

نیست.
این گــزارش همچنین مطــرح می کند که 

بر اساس اســناد درزیافته، پایگاه منتویث هیل 
بخشــی از یک شبکه اســتراق سمع جاسوسی 
اســت که قادر به جمع آوری روزانــه داده ها از 

میلیون ها ایمیل و تماس تلفنی است.
در ادامه گــزارش این روزنامه آمده اســت: 
بارنبی پیِس، یک روزنامه نگار تحقیقاتی در یک 
گزارش مطــرح می کند که نیروهــای آمریکا و 
انگلیس در منتویث هیل  »فراتر از حد دیده بانی 

و پاسخگویی علنی عملیات می کنند«.
این روزنامه عــلاوه بر این مطــرح می کند: 
پیــس بر اســاس اطلاعاتی کــه درز پیدا کرده 
نتیجه گیری می کند کــه احتمال دارد منتویث 
هیل در ترور ژنرال ســلیمانی نقش داشته باشد. 
اما وزیران انگلیســی طبق این سیاست که »ما 
درباره جزئیات عملیات هایی که در پایگاه متویث 
هیل انجام می شــوند نظری نمی دهیم«، از ارائه 
توضیحــات در این باره که آیا پایگاه یورکشــایر 
در این حمله پهپادی نقش داشــته است یا نه، 

خودداری کرده اند.

گاردین در ادامه می نویســد: پیس استدلال 
می کند این حد از پنهان کاری باعث پیش آمدن 
سوالاتی جدی می شود. به گفته او »دست داشتن 
انگلیــس و منتویث هیل در تــروری که در بر 
دارنده خطر شــعله افروزی یک جنگ بود، تا حد 
زیادی نگران کننده است. شکست دولت انگلیس 
در اطمینان دادن اینکه این پایگاه هیچ نقشــی 
در این ترور نداشــته است، ســوالات بزرگی را 
درباره پاسخگویی بابت اقدامات این پایگاه ایجاد 

می کند«.
در بخش پایانی این گزارش آمده اســت: یک 
ســخنگوی وزارت دفاع انگلیس در این باره گفته 
اســت »پایگاه منتویث هیل بخشــی از شــبکه 
ارتباطــات دفاعــی آمریکاســت و فعالیت های 
ارتباطی متعددی را پشتیبانی می کند. به دلایل 
امنیتی و سیاستی که در این زمینه وجود دارد، 
نــه وزارت دفاع انگلیس و نه وزارت دفاع آمریکا 
بطور علنی درباره جزئیات عملیات های نظامی یا 

ارتباطات محرمانه حرفی نمی زنند«.


